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Abstract 

This study aimed at assessing the prevalence of behavioral problems; Attention Deficit Hyperactivity 

Disorder (ADHD) and Conduct Disorder (CD) among children of the study sample, and to determine 

the differences in behavioral problems according to gender and other socioeconomic factors of the 

children. A stratified random sample of 388 children; 194 males (50.0%) and 194 females (50.0%) 

were selected from eight preparatory schools were equally distributed between UNRWA and 

governmental from Khan-Younis and Rafah Governorates. Data collected by using structured clinical 

interview of mothers and fathers for DSM-IV diagnosis of ADHD, CD questionnaire DSM-IV 

diagnosis of Conduct disorder, and Socio-economic questionnaire. This study found that there were 

4.4% as rated by parents and 9.8% as rated by teachers of the children were ADHD cases. However 

there were 15.7% as rated by parents and 17.5% as rated by students of the study sample were conduct 

disorder children. There were statistical significant differences between boys and girls in ADHD, in 

favor to boys were rated by parents p=0.001, and rated by teachers p=0.001. There were statistical 

significant differences in ADHD according to the sponsored of the schools, children who studied in 

governmental schools more suffering from ADHD than who studied in UNRWA schools as rated by 

teacher p=0.001. There were a significant statistical difference in ADHD by patents according to the 

level of classes 0.006 , in favor of those children who were in the level of 7th class. There were 

significant statistical differences in ADHD disorders rated by teachers according to the family income 

p=0.006, father education p=0.004, father work p=0.001 and mother work p=0.045. In favor to the 

children who had low family income "< 600 NIS", primary school of father education, and had un-

employee fathers, and in favor to the children with house wife mother. While; there were no 

significant statistical difference in total ADHD rated by parents and teachers according to the place of 

residency, number of siblings, and according to the mother education. There were statistical 

significant differences between boys and girls in CD, in favor to boys as rated by parents p=0.001, and 

as rated by students p=0.001. However; there were no statistical significant differences in CD by 

parents and by students according to the sponsored of the schools, level of classes, place of residency, 

number of siblings, family income, father and mother education or father and mother work of the 

study sample. There were 6.7% as rated by parents of the study sample were inattentive, 5.2% as rated 

by parents of the study sample were hyperactive- impulsive, and 3.4% as rated by parents of the study 

sample were ADHD children were co-morbid CD. The conclusion of this study was, there were 

positive significant correlation between total scores of ADHD and total CD and CD subscales by 
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parents among the study sample of children P= 0.001. In addition; there were positive significant 

correlation between total scores of CD and total ADHD and ADHD subscales by parents among the 

study sample of the children P= 0.001, also their were positive significant  correlation between ADHD 

, CD and child gender, father education, classes level, family income, father and mother education. 
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صملخ  

نقص الانتباه والحركـة الزائـدة      : هدفت هذه الدراسة للكشف عن مدى شيوع المشكلات السلوكية        

)ADHD (واضطرابات المسلك   )  CD لدى أطفال العينة، كما هدفت للتحقق من الفروق فـي المـشكلات             ) 

تباه �والتحقق من العلاقة بين نقص الا     . الاجتماعية-والاقتصاديةالسلوكية تبعاً للجنس وللعوامل الديمغرافية      

 388وتكونت عينة الدراسة من     . والحركة الزائدة واضطرابات المسلك لدى الأطفال من أفراد عينة الدراسة         

 وهـي عينـة      %50 من البنات بنسبة     194، ومنهم   %50سبة  نَ ب  د من الأولا  194طفلاً من الجنسين منهم     

 إعداديـة موزعـة    رسية تم اختيارها من الصفوف الثلاث السابع والثامن والتاسع من ثمان مدا           ئاطبقية عشو 

لباحثة مقياس المقابلة   اواستخدمت  .  ورفح سارس الوكالة والحكومة ومن محافظتي خان يون      د من م  ساويبالت

لأمهات حسب معايير الدليل التشخيصي والإحـصائي الرابـع          االإكلينيكية للآباء و   DSM-IV  ومقيـاس    ،

DSM-IVاضطرابات المسلك حسب معايير      . الاجتماعيـة -، وقائمة العوامـل الديمغرافيـة والاقتـصادية       

بتقدير المعلمين هم حالات اضـطراب       % 9.8من الأطفال بتقدير الآباء و     % 4.4وتوصلت النتائج إلى أن     

بتقدير الطلبـة أنفـسهم،      % 17.5بتقدير الآباء و   % 15.7في حين تبين أن     . نقص الانتباه والحركة الزائدة   

وكشفت النتائج عن وجود فروق بين الجنسين في اضطرابات نقص الانتباه           . بأنهم حالات اضطراب المسلك   

وكانت الفروق دالـة    . 0.001 والمعلمين   0.001والحركة الزائدة وكانت الفروق لصالح الذكور بتقدير الآباء         

صالح الطلبة الذين يدرسون في المـدارس الحكوميـة بتقـدير           إحصائياً في نقص الانتباه والحركة الزائدة ل      

كما كانت الفروق دالة إحصائياً في اضطرابات نقص الانتباه والحركة الزائدة تبعاً للصف             . 0.001المعلمين  

وكشفت النتائج عن وجود فـروق      .  وذلك لصالح طلبة الصف السابع الأساسي      0.006الدراسي بتقدير الآباء    

في اضطرابات نقص الانتباه والحركة الزائدة لدى أطفال العينـة بتقـديرات المعلمـين تبعـاً                دالة إحصائياً   

، 0.045، وعمـل الأم     0.001، وعمل الأب    0.004، وتعليم الأب    0.006الدخل الشهري للأسرة    : لمتغيرات

مـن  ، وذوي الآبـاء     ) شـيكل  600أقل من   (وكانت الفروق لصالح الأطفال من ذوي الأسر منخفضة الدخل          

مستوى التعليم الابتدائي ودون، وذوي الآباء العاطلين عن العمل، ومن ذوي الأمهات ربات البيـوت، فهـم                 

في حين لم تجد الدراسـة فروقـاً فـي          . أكثر بدلالة إحصائية في اضطرابات نقص الانتباه والحركة الزائدة        

بعاً لمكان الـسكن، وعـدد الأخـوة،        اضطرابات نقص الانتباه والحركة الزائدة بتقديرات الآباء والمعلمين ت        

(وكشفت النتائج عن وجود فروق بين الجنسين في اضطرابات المسلك           . ومستوى تعليم الأم   CD بتقديرات  ) 
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في حين لم تجد الدراسة فروقاً في       .  وكانت الفروق لصالح الذكور من الأطفال      0.001 والطلبة   0.001الآباء  

طلبة تبعاً لنوع الدراسة، ومستوى الصف الدراسي، ومكان الـسكن،          اضطرابات المسلك بتقديرات الآباء أو ال     

. وعدد الأخوة، والدخل الشهري للأسرة، ومستوى تعليم أو عمل الآباء والأمهات لأفراد العينة من الأطفـال               

% 5.2من أفراد العينة ممن لديهم اضطراب نقص الانتبـاه و         % 6.7وبينت النتائج حسب تقديرات الآباء أن       

من مضطربي نقص الانتباه والحركة الزائدة لـديهم ترافـق          % 3.4هم الحركة الزائدة والاندفاعية، و    ممن لدي 

( مراضة (co-morbidity ( مع اضطرابات المسلك      CD كما كشفت النتائج عن وجود علاقة موجبة دالة         ). 

المسلك ومقاييـسها   إحصائياً بين الدرجة الكلية لاضطرابات نقص الانتباه والحركة الزائدة وبين اضطرابات            

كما وجدت علاقة موجبة دالة إحصائياً بين الدرجـة الكليـة لاضـطرابات             ). 0.001(الفرعية بتقدير الآباء    

).0.001(المسلك وبين الدرجة الكلية لنقص الانتباه ومقاييسها الفرعية بتقديرات الآباء   
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